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Interjú Herczeg Tamás országgyűlési képviselővel

Az építkezés folytatódik
Örömről, sikerekről, a 
mindennapi munkáról, 
az országgyűlési képvi-
selő feladatairól és kö-
telességeiről is szó eset 
a beszélgetés során, 
melyet Herczeg Tamás-
sal, a Békés megyei 1. 
számú választókerület 
országgyűlési képvi-
selőjével folytattunk 
az Advent előtti utolsó 
napokban.

– Milyen benyomásai vannak 
a kettőezer-tizenkilences 
évvel kapcsolatban, van-e 
valamilyen számvetése erről 
az évről?

– Az életem során egyre 
több „elmúlt évre” emlé-
kezhetem. Telnek a napok, 
hetek, hónapok, évek, aztán 
eliramlik az élet. Minden év 
más, mint a többi, de főképp 
azért, mert az „idén” a jelen-
ről szól, és a jelent másképp, 
erősebb érzelemmel éljük 
meg, mint ahogyan a múltra 
emlékezünk.

– Esetleg egy különleges 
meghatározó pillanat, egy 
kiemelkedően fontos ese-
mény?

– A személyes életemben a 
legnagyobb öröm, hogy meg-
született az unokám és bol-
doggá tesz, hogy azt látom, a 
szülei szeretetben nevelik a 
kicsit. Ők Budapesten élnek, 
úgyhogy amikor a fővárosba 
hív a munkám, nem tolako-
dóan, de igyekszem minél 

többet találkozni velük. 
Ráadásul az is öröm, hogy a 
kislányaim mindig nagyon 
várják, hogy találkozhassa-
nak Rebekával, amikor egy-
egy hétvégére haza tudnak 
jönni a fiamék.

A  képviselőséggel kapcso-
latban, a választókerület-
ben, Békés megyében élő-
ként a legfontosabb az M44 
gyorsforgalmi út hatvankét 
kilométeres szakaszának 
az elkészülte. Ez nagyon je-

lentős, és nem csak közérzet 
befolyásoló tényező. A  régi 
negyvennégyes út olyan volt, 
mintha a jelképe lenne a mi 
deprivációnknak, hátrányos 
helyzetünknek, reményte-
lenségünknek. Míg más me-
gyékbe, megyeszékhelyekre, 
már majdnem mindenho-
va vezet gyorsforgalmi út, 
addig ide Békés megyébe, 
a békési megyeszékhelyre 
nem vezetett. Tehát szimbo-
likus jelentése is van annak, 

hogy elkészült a Tiszakürt 
és Kondoros közötti rész. Ez 
persze nem azt jelenti, hogy 
Budapesttel négysávos úton 
már össze vagyunk kötve, 
de az építkezés folytatódik. 
A  Kondoros és Békéscsaba 
közötti, közel tizennyolc ki-
lométeres szakasz hatvan 
százalékos készültségen áll, 
és a jelenlegi állapot szerint 
határidő előtt elkészülhet.

Herczeg Tamás a Parlament őszi ülésszakán többször a Fidesz vezérszónokaként szólalt fel
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Továbbra is partnerségben 
a megye lakosságával
A  BÉKÉS MEGYEI KORMÁNY-
HIVATAL idén is jelentős lépé-
seket tett a gyors, hatékony, 
szakszerű, ügyfélbarát köz-
igazgatás megvalósítása ér-
dekében. A  kormányhivatal 
egyik legfontosabb célja Bé-
kés megye demográfiai és gaz-
dasági helyzetének javítása, 
a megye népességmegtartó 
erejének növelése, felzárkóz-
tatásának segítése.

A  Békés Megyei Kormány-
hivatal 2019-ben tovább erő-
sítette az integrált hatóság 
és az ügyfélbarát 
közigazgatás mo-
delljét. 

M i ndemel let t 
kiemelt felada-
tunknak tartjuk 
a kormányhivatal 
társadalomszer-
vező funkcióinak kiszélesí-
tését, mélyítését. A  rendel-
kezésre álló – 1000 milliárd 
forint nagyságrendű – támo-
gatási forrás (kiemelt beruhá-
zások, Kohéziós Alap, Modern 
Városok Program, agrár-vi-
dékfejlesztési források, fog-
lalkoztatási támogatások, 
TOP program stb.) olyan lehe-
tőséget biztosít a térség szá-
mára, amelyre a megye újrate-
lepítése óta kevés alkalommal 
volt példa. Nagy hangsúlyt 
fektettünk a fiatalok helyben 
tartására. A  megyébe érkező 
pénzügyi fejlesztési források 
maximális felhasználásáért, 
a kiemelt beruházások határ-
időre történő megvalósításá-
ért rendszeresen tartottunk 
egyeztető megbeszéléseket, 
koordinációs értekezleteket.

Az idei a vadászat éve volt 
a Békés Megyei Kormány-
hivatalban, ennek jegyében 
szakmai konferenciákat szer-
veztünk, illetve ősszel egy 
kiállítással zártuk a rendez-
vénysorozatot. 

Ezen túlmenően partne-
reinkkel megszerveztük 
a Logisztika Napja, a III. 
Nemzetközi Vidékfejlesztési 
Tudományos Konferencia, 
a Nemzetközi Víztudomá-
nyi Konferencia, valamint a 
Civil tudomány elnevezésű 
konferenciát is. Megrendez-
tük az immár hagyományos 
Pályaválasztási Kiállítás és 
Vásárt, a Közfoglalkoztatási 
Kiállítást, illetve a kormány-
hivatal adott helyet a Geodé-
ziai Vándorgyűlésnek. 

Több mint 
egymillió ügyfe-
let szolgáltunk ki 
idén, illetve két új 
kormá nyabla k-
kal gazdagodott 
a megye. Ápri-
lisban Mezőhe-

gyesen adtuk át az Integrált 
Hatósági és Agrárigazgatási 
Központot, szeptemberben 
pedig a békéscsabai vasútál-
lomáson nyitottuk meg a me-
gye 16. kormányablakát. 

Az Országgyűlés által a 
napokban elfogadott, az ügy-
intézési folyamatokat egy-
szerűsítő jogszabálycsomag 
eredményeként 2020-ban 
is számos, az ügyfelek javát 
szolgáló változás várható. 

A  legszentebb ünnepre ké-
szülünk és a legnagyobb cso-
dára várunk. Mert az advent 
a misztériumra várakozás 
időszaka. Fontos, hogy kará-
csonykor ünneplőbe öltözte-
tett lélekkel tudjunk szeretni, 
hálát adni, s embertársaink-
nak megbocsátani és bocsá-
natot kérni. 

A Békés Megyei Kormány-
hivatal nevében meghitt, ál-
dott, kegyelmekben gazdag 
karácsonyt és sikerekben, 
eredményekben gazdag, bé-
kés, boldog új esztendőt kívá-
nok!

Dr. Takács Árpád kormánymegbízott, Békés Megyei Kormányhivatal

Több mint 
egymillió 
ügyfelet 
szolgáltunk 
ki idén

Tisztelt Békés megyeiek!
A karácsony a keresztény világ talán legfontosabb ünnepe. 
Több mint kétezer éve Betlehemben, egy pajtában született 
Jézus Krisztus, és kereszthaláláig tanított, gyógyított, tett 
csodát és nyújtott segítséget az arra rászorulóknak. Az ő 
eljövetelét vártuk Adventkor, és az ő születésének örvendünk 
Karácsonykor.
Ez az ünnep azonban nem csak a kereszténység, hanem a 
család, a békesség, a szeretet ünnepe is. Ahogyan Müller Pé-
ter fogalmaz: „A karácsony nem az ész, hanem a szív ünnepe. 
És a szív érzi, hogy azok is ott állnak veled a karácsonyfa kö-
rül, akiket a szemeddel nem látsz, és az eszeddel nem hiszel.”
Csak a másokkal való törődés, a lelki béke és a szeretet teheti 
igazán boldoggá az embert – gondoljuk és mondjuk ezt gyak-
ran. Milyen egyszerűen hangzik ez a mondat, és mégis milyen 
nehéz megvalósítani. A szeretet, gondolhatjuk, természetes, 
de valahogy a mindennapjainkban mégsem elégszer viszo-
nyulunk ezzel az érzéssel a többi emberhez. Az ünnep azonban 
elvezet egymáshoz bennünket. A Karácsony nemcsak a ke-
resztény emberek számára fontos esemény, hanem a világon 
mindenhol az öröm időszaka. Fényét azzal tudjuk erősíteni, 
ha a karácsonyfa alá az ajándékokkal együtt elhelyezzük 
szívünk szétáradó szeretetét is. A Karácsonyt az emlékezés, 
az együttlét élménye, a boldogság érzése is megkülönbözteti 
a hétköznapoktól. Ebben az áldott hangulatban szeretném, 
hogy jussanak eszünkbe, akik most is dolgoznak, hogy mi 
békében, biztonságban tölthessük szeretteinkkel az ünnepet!
Amikor körbeálljuk a karácsonyfát, emlékezzünk azokra 
is, akik már nincsenek velünk! És gondoljunk arra is, ké-

rem, hogy vannak hozzánk képest nehezebb sorsú, segít-
ségre, törődésre szoruló, beteg vagy magányos emberek. 
Most és a Karácsony utáni hétköznapok során is fontos a 
róluk való gondoskodás, az odafigyelés. A kapkodó, ügyes-
bajos hétköznapokon is bőkezűbben illik bánnunk a jóság, 
a megértés, a szív kincseivel. Sokszor elég egy megértő szó, 
egy kéznyújtás, máskor viszont többre, áldozatvállalásra 
is szükség van. 

Kedves Olvasók!
Ma este minden otthonba bekopogtat a szeretet. Nyissanak 
neki ajtót, engedjék be, higgyék el, jó társunk lesz! Szebben 
csillognak majd a fények, szelídebbek lesznek a mondatok, 
bátrabbak lesznek a mosolyok, hosszabbak lesznek az érinté-
sek, és finomabbak lesznek az ünnepi vacsora ízei.
Végezetül fogadják el, kérem, Oren Arnold, XX. századi író 
karácsonyi ajándékötleteit:

„Az ellenségednek megbocsátás, 
az ellenfelednek türelem, 
a barátodnak szeretet,
 a partnerednek szívességség; 
mindenkinek jóindulat, 
minden gyermeknek egy jó példa, 
és végül magadnak tisztelet.”

E gondolatok jegyében kívánok Békéscsaba és Békés megye 
minden polgárának szeretetteljes, áldott, békés Karácsonyt!
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A Békés megyében élők 
számára történelmi 
dátum 2019. október 
2. Ezen a napon ve-
hették birtokukba az 
M44-es gyorsforgalmi 
út Tiszakürt-Kondoros 
között, közel 62 kilomé-
teres szakaszát. Több 
évtizedes álom vált 
ezáltal kézzel fogható 
valósággá, a főváros-
tól számított távolság 
nem csökkent, viszont 
a menetidő mintegy fél 
órával lerövidült. 

Régen várt pillanat, törté-
nelmi léptékű beruházás 
befejezését jelentette az 
M44-es gyorsforgalmi út 
Tiszakürt-Kondoros közötti 
szakaszának átadása, amely 
valóban egy történelmi lép-
tékű eseményét lezárását 
jelentette. Arra ugyanis 
még nem volt példa Magyar-
országon, hogy egyszerre, 
ilyen hosszú gyorsforgalmi 
útszakasz készüljön el. Nem 
véletlen, hogy az átadó ün-
nepségen Herczeg Tamás 
országgyűlési képviselő úgy 
fogalmazott: „A  kivitelezők 
az építkezés során hegyeket 
mozgattak meg.” Hegye-
ket – amit akár szó szerint 
is érthetünk –, hiszen a be-
ruházás során 3,9 millió 
köbméter töltés és töltés-
alapozás, 233 ezer köbméter 
pályaszerkezeti réteg, vala-
mint 218 ezer köbméter asz-
falt alap-, kötő- és kopóréteg 
lett felhasználva. A  62 kilo-
méteres rész egyik kiemelt 
eleme a 450 méter hosszú 
Körös-híd, amelynek építése 
során egyebek mellett 16200 
köbméter betont, 1450 tonna 
acélt és 176 gerendát hasz-
náltak fel az építők.

A  145,8 milliárd forintból 
megvalósult beruházás elő-
nyei között mindenképpen 
ki kell emelni Békés megye 
m e g k ö z e l í t h e t ő s é g é n e k 
javulását, a régió verseny-
képességének növelését, il-

letve a környezeti szennye-
zés csökkenését. Ez utóbbi 
elsősorban a 44-es számú 
főút mentén található ki-
sebb települések életébe hoz 
jelentős, érzékelhető válto-
zást. A  kelet-nyugat irányú 
átmenő forgalom ugyanis 
áttevődik a régi főútról az új 
gyorsforgalmi útra, ezáltal a 
településeken csökken a jár-
műforgalom, csökken a lég-
szennyezés, és ezek a közsé-
gek, városok még élhetőbbé 
válnak.

Az októberben átadott 
gyorsforgalmi útnak kö-
szönhetően lényegesen, 20-
30 perccel csökkent a menet-
idő – amely ma már közelebb 

van a két órához, mint a há-
romhoz – Békéscsaba és Bu-
dapest között. A fejlesztések 
azonban nem állnak meg, és 
további perceket, tízperce-
ket faraghatunk majd a köz-
lekedési időből, ha elkészül 
teljes hosszában az M44.

A  beruházás egyes szaka-
szokon most is zajlik, illetve 
folynak az előkészületek. 
A  Lakitelek-Tiszakürt sza-
kaszon 9,9 kilométer hosszú, 
2x2 forgalmi sávos osztott-
pályás gyorsforgalmi út épül. 
Ennek része az 550 méter 
hosszú Tisza-híd, valamint 
két darab külön szintű cso-
mópont. Az befejezés várha-
tó ideje 2021. augusztus 31.

Lakitelektől a főváros 
felé a következő fejlesztési 
szakasz Szentkirályig tart. 
Ennek a résznek a kivitele-
zésére már ősszel kiírták a 
pályázatot, így a következő 
évben elkezdődhet – a si-

keres közbeszerzési eljá-
rás esetén – az építkezés. 
A  Szentkirály-Nagykőrös 
közötti 34,5 kilométer hosz-
szú gyorsforgalmi út kiviteli 
tervei és építési engedélyei is 
elkészültek, ami azt jelenti, 
hogy belátható időn belül ez 
az építkezés is elkezdődik.

Az október elején átadott 
gyorsforgalmi út másik, 
Békéscsaba felé irányu-
ló fejlesztése ennél is jobb 
ütemben halad. A  kivitelező 
2018. februárjában vehette 
át a munkaterületet a Kon-
doros-Békéscsaba közötti, 
közel 18 kilométeres sza-
kasz megépítéséhez. Az  az-
óta eltelt másfél év alatt 
látványos munkálatokkal, 
látványos eredményt ért el 
az építő cég. A  békéscsabai 
elkerülő út mezőberényi 
elágazásánál átmeneti cso-
mópont épült, ahonnan már 
látható a gyorsforgalmi út 

végpontját jelentő „szuper” 
körforgalom (Azért külön-
leges, mert a körforgalom 
nem aszfaltozott, hanem 
úgynevezett bazalt betonból 
készül. Ez a felgyűrődések-
kel és nyomvályúsodással 
szemben sokkal inkább el-
lenáll, mint az aszfalt.) In-
nen indult területbejárásra 
novemberben Herczeg Ta-
más országgyűlési képviselő 
Pántya Józseffel, a Nemzeti 
Infrastruktúra Fejlesztő Zrt. 
útfejlesztési igazgatójával.

Ezen a bejáráson Pántya 
József kijelentette, hogy a 
17,6 kilométeres szakasz – 
melynek teljes költsége 41,4 
milliárd forint – készültségi 

szintje hatvan százalékos, 
így minden valószínűség 
szerint elkészülhet a terve-
zett, 2021. januári befeje-
zési dátumra. Ez pedig azt 
jelenti, hogy bő másfél év 
múlva a Tiszakürt-Lakite-
lek szakasszal kiegészülve 
az M44 gyorsforgalmi út 
már Békéscsabától szá-
mítva közel 90 kilométer 
hosszú aszfaltcsíkot jelent, 
és ezzel együtt jelentősen 
komfortosabb közlekedést 
tesz lehetővé az ország nyu-
gati része, illetve a főváros 
irányába. Herczeg Tamás 
országgyűlési képviselő is 
kiemelte a komfortos köz-
lekedést, de a gyorsforgalmi 
út más pozitív hozadékára 
is felhívta a figyelmet a be-
járás során tartott sajtó-
tájékoztatón.  „Turisztikai 
és gazdasági szempontból 
is fontos a megyeszékhely 
elérhetőségének megköny-
nyítése, de az emberek élet-
minőségét tekintve is jelen-
tős a beruházás. Az elmúlt 
bő másfél hónap alatt azt 
tapasztaltuk, hogy autóval 
Budapestre akár fél órával 
is lerövidült a menetidő, 
sokkal nyugodtabban, ké-
nyelmesebben, biztonsá-
gosabban közlekedhetünk 
személygépjárművel a fő-
város irányába, illetve on-
nan Békéscsabára. Ez egy 
óriási dolog nekünk, Békés 
megyeieknek. Minden prog-
nózis azt vetíti előre, hogy a 
megyeszékhely közúti elér-
hetőségének növelésével a 
gazdasági szereplők érdek-
lődése nagyobb lehet, nő a 
Békéscsaba iránti befekte-
tési igény” – fogalmazott az 
országgyűlési képviselő.

A  Kondoros-Békéscsaba 
szakasz részeként megépül 
a békéscsabai, fürjesi elke-
rülő is, amely a Dél-Békés 
irányából érkező forgal-
mat Békéscsabát elkerülve, 
közvetlenül a gyorsforgal-
mi útra viszi, így mentesí-
ti az átmenő forgalomtól a 
jaminai városrészt.

Nyugodtabban, 
kényelmesebben, 
biztonságosabban 
közlekedhetünk

Régen várt 
pillanat, törté
nelmi léptékű 
beruházás

Boldog István, Jász-Nagykun-Szolnok megyei, dr. Kovács Jószef, Dankó Béla és Herczeg Tamás Békés megyei országgyűlési képvise-
lők, Zalai Mihály, a Békés Megyei Közgyűlés elnöke és dr. Takács Árpád, a Békés Megyei Kormányhivatalt vezető kormánymegbízott

Elsőként futók és kerékpárosok „tesztelték” az új pályatestet

M44 – a fejlődés szimbolikus útja. A prognózis szerint nőhet a térségben a befektetési hajlandóság

Az építők hegyeket mozgattak meg

M44 – futópálya és kerékpárút
A gyorsforgalmi út hasznáról, gazdasági jelentőségéről 
sok szó esik, de nem felejthető el a a fejlesztés sportértéke 
sem. Tóth László futónagykövet és Kasnyik Gábor ez év 
nyarán érdekes ötlettel állt elő, mely szerint futással és 
kerékpározással kellene felavatni az új gyorsforgalmi 
utat. A szervező munkájuknak köszönhetően a tervből 
valóság lett, így a tényleges átadás előtt két és fél héttel, 
több mint ezerháromszáz sportbarát indult futva, kerék-
párral vagy görkorcsolyával Tiszakürtről Kondorosra. 
A program fantasztikus hangulatán és népszerűségén 
felbuzdulva Tóth Lászlóék már a Kondoros-Békéscsaba 

közötti szakaszra is terveznek egy félmaratoni futóver-
senyt. Ez talán annyiban lehet más, mint a 62 km-es 
szakasz, hogy a két település közötti félmaratoni versenyt 
évről évre meg lehet majd rendezni valamilyen útvona-
lon, így az hagyománnyá válhat. Ugyanakkor a Tisza-
kürt-Kondoros között verseny és kerékpártúra egyszeri 
és megismételhetetlen, ugyanis arra szinte semmi esély, 
hogy egy gyorsforgalmi utat ilyen hosszúságban elzár-
janak a forgalomtól egy sportesemény miatt. Akik tehát 
ott voltak, egy örök és megismételhetetlen élménnyel 
gazdagodtak.
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Látványos fejlesztések indultak el 
a Modern Városok Program keretében

A Modern Városok Prog-
ramot 2015 elején je-
lentette be Orbán Viktor 
miniszterelnök, amely a 
megye jogú városok fej-
lesztési programjainak 
támogatására jött létre. 
A tényleges fejlesztési 
időszakban, 2017-től 
2022-ig 250 projektet 
támogat a magyar kor-
mány 3500 milliárd forint 
értékben. Békéscsabán a 
nagyberuházások rész-
ben már elkezdődtek, 
részben az előkészítés 
szakaszában vannak. 

A  békési megyeszékhelyt 
érintő talán legjobban várt 
és legfontosabb, a Modern 
Városok Program részét 
képező beruházás az M44 
gyorsforgalmi út fejleszté-
se, amely Békéscsabát az 
M8-as autópályával fog-
ja összekötni nagykőrösi 
csatlakozással. Miközben 
ennek első szakasza már 
elkészült, elkezdődött Bé-
késcsabán a CsabaPark 
Gasztronómiai és Élmény-

park egymilliárd forintos 
fejlesztése, amely számos 
újabb látványelemmel bő-
víti a helyiek által már 
most is kedvelt pihenőhe-
lyet. Turisztikai projekt a 
Wenckheim kerékpárút, 

amelynek szintén elkez-
dődtek a munkái.

A  Munkácsy-negyedhez 
tartozó területek rehabilitá-
ciója már az elmúlt években 
elkezdődött TOP-os forrás-
ból, ám a Modern Városok 

Program majd három milli-
árd forintos felhasználására 
kiírt közbeszerzési eljárások 
lebonyolítása folyamatban 
van. A  negyed részét képez-
nék új és jelenleg is működő 
kulturális intézmények, kú-

riák, a Széchenyi-liget és a 
beruházás során kialakított 
turisztikai látványosságok.

A  térségi vásártér kiala-
kítása a következő évben 
indulhat el, de idén már 
átadták az energetikai kor-

szerűsítéssel megújult vá-
sárcsarnokot és kibővített 
fedett elárusító teret.

Az energetikai fejlesztések 
közé tartozik a „Geotermikus 
hőhasznosítás Békéscsabán” 
tárgyú projekt, valamint a 
„SMERT GIRD rendszer ki-
alakításának I. üteme. 

Az oktatást érintő projek-
tek egyike a Nyomdaipari 
Tudás- és Képzőközpont 
kialakítása. Az 1,9 milliár-
dos beruházás alapkövét ez 
év szeptemberében rakták 
le. Európai, de talán világ-
viszonylatban is egyedülál-
ló nyomdaipari szakképzés 
folyik majd, amelybe bekap-
csolódnak a hely nyomda-
ipari vállalkozások is.

A  Modern Városok Prog-
ramhoz kapcsolódó sport-
fejlesztések közül jelenleg 
a leglátványosabban az első 
magyar röplabda akadémia 
építése zajlik. Szintén el-
kezdődött a Sportok Háza 
kialakítása a városi sport-
csarnokban, illetve egy új 
multifunkciós sportcsar-
nok és egy új sportuszoda 
tervezése.

Szeptemberben, a békéscsabai iskolacentrum területén rakták le a Nyomdaipari Tudás- és Képzőközpont alapkövét

Szarvas Péter: A jövő 
sikeres városát építjük
BÜSZKÉN MONDHATOM, hogy 
Békéscsaba sikertörténete 
immáron 5 éve tart. Ez alatt 
az idő alatt olyan eredmé-
nyeket értünk el, amelyek 
során városunk folyamato-
san fejlődő, emberközpon-
tú településsé vált, ahol 
jó lakni és jó élni. De ezek 
az eredmények csak azért 
születhettek meg, mert kö-
zösen valóra tudjuk váltani 
a terveinket. A közösség, az 
együttes gondolkodás és a 
közös munka biztos alapja a 
sikeres közös jövőnek.

Úgy tartják, ha valami vé-
get ér, érdemes visszatekin-
tenünk a magunk mögött 
hagyott időszakra, hogy 
összegezzük a velünk és kö-
rülöttünk történteket.

A Békés megyeiek régi 
álma vált valóra, amikor 
október 2-án ünnepélyes 
keretek között átadásra ke-
rült az M44-es gyorsforgal-
mi út mintegy 62 kilométer 
hosszú szakasza Tiszakürt 
és Kondoros között. A be-
ruházás ezzel még nem ért 
véget, 2020 végéig átadásra 
kerülhet a Kondorost és Bé-
késcsabát összekötő 18 km-
es szakasz is.

Városunk fejlődése szem-
pontjából rendkívüli jelen-
tőséggel bír a Munkácsy 
negyed, az új sportcsarnok 
és a röplabda akadémia ki-
alakítása. 2019-ben újjá-
született a piacterünk, épül 
a védőnői centrum, leraktuk 
a Nyomdaipari Tudás – és 
Képzőközpont alapkövét, 

dolgozunk a Wenckheim tu-
rista- és kerékpárút kialakí-
tásán. Hosszú évek várako-
zását követően újra élettel 
telt meg a Szigligeti Utcai 
Óvoda tanuszodája. Európai 
uniós forrásból megújultak 
óvodáink, közintézménye-
ink és jelentősen fejlődött 
kerékpárút hálózatunk, 
kültéri fitneszparkot és fu-
tókört telepítettünk, hogy 
csak a leglényegesebb fej-
lesztéseket említsem. 

Mindezekkel a fejleszté-
sekkel a jövő erős és sikeres 
Békéscsabáját építjük to-
vább, ahol gyermekeink és 
unokáink is boldogan és elé-
gedetten élhetnek. Persze, a 
boldogsághoz hozzátartozik 
még egy fontos dolog: ez pe-
dig a közösség, amely nélkü-
lözhetetlen megtartó erő a 
hétköznapokban.

A város gazdaságát és 
élhetőségét az infrastruk-
túrákon túl a kultúra, a 
szellemi tartalom tölti meg 
élettel. Éppen ezért mindig 
örömmel tapasztalom, hogy 
a települési rendezvénye-
ken, a közös ünnepeken so-
kan vesznek részt. A Csaba 
Nap, a Csabai Nyár, a közös 
adventi gyertyagyújtások, 
a sport- és családi napok 
mind olyan események, 
amelyek megszólítják a te-
lepülés lakóit, és amelyeken 
újra és újra összegyűlik Bé-
késcsaba apraja és nagyja.

Bízom benne, hogy a 
2020-as év 2019 méltó 
folytatása lesz. Bevallom, 
elégedettséggel tölt el, ami-
kor látom, hogy egy-egy 
elképzelésünk sikeresen 
megvalósult és egy-egy fej-
lesztésnek köszönhetően 
könnyebbé válik a csabaiak 
élete. De ugyanígy örülök 
egy új tervnek, ötletnek is, 
mert a lendületes hozzáál-
lás azt mutatja, hogy az itt 
élők hisznek abban, hogy 
meg tudják valósítani az ál-
maikat. 

Victor Hugo szavait idéz-
ve: „Nincs csodálatosabb, 
mint építeni a jövőt. Ami 
ma álom, az holnap már 
valóság....”Közös álmaink 
mára a közös jelenünket al-
kotják. De vannak új terve-
ink, amelyeket együtt meg 
tudunk valósítani: hama-
rosan újabb fejlesztésekkel 
együtt építjük Békéscsa-
ba jövőjét.

Hanó Miklós: Még élhetőbb 
lesz a megyeszékhely
BÉKÉSCSABA NAPJAINKBAN 
olyan pénzügyi lehetőségek 
birtokában van, amely a város 
száz éves időszakának fejlesz-
téseit határozzák meg. A hosz-
szú távú dinamikus fejlődés 
megalapozását biztosíthatják 
a soha nem látott mértékű, a 
magyar kormány által bizto-
sított Terület- és Település-
fejlesztési Operatív Program, 
valamint a Modern Városok 
Program forrásai, illetve az, 
hogy az M44 gyorsforgalmi út 
első 62 kilométeres szakasza 
elkészült és folynak a mun-
kák a további szakaszokon is. 
A  megyeszékhely és a térség 
közúti megközelíthetőségének 
eredményeként komoly tech-
nológiai és termelő beruházá-
sok érkezhetnek.

A fejlesztések meghatározá-
sánál fontos szempont, hogy 
azok kommunális szolgáltatá-
sai a település egész területén, 
valamennyi Békéscsabán élő 
számára elérhetőek legyenek. 
Éppen ezért az egészségügyi 
ellátás színvonalának a javí-
tása érdekében felújítottuk a 
ja mi nai Egészségházat, meg-
valósítottuk az óvodák ener-
getikai korszerűsítését, kerék-
párutakat építettünk és voltak 
útfelújítások is. Megterveztük 
százötven földes utca szilárd 
burkolattal történő ellátását, 
így – amennyiben rendel-
kezésre állna hozzá a forrás 
– kilencven öt utca azonnal 
aszfaltozható lenne. Azon 
dolgozunk, hogy a Modern Vá-
rosok Program kereteiben 5,5 
milliárd forintot tudjunk át-

csoportosítani szilárd útbur-
kolatok kialakításra, valamint 
2 milliárd forintot járdafelújí-
tásokra. A  programban jelen-
leg is több igen jelentős, a me-
gyeszékhely arculatát és az itt 
élők életkörülményeinek javí-
tását szolgáló fejlesztés folyik.

Ebben az évben befejeződött 
a városi piac felújításának az 
első üteme. Jövőre elkezdő-
dik a második ütem, amellyel 
kapcsolatban azt gondolom, 
jogos elvárás, hogy az itt élők-
nek kulturált vásárlási körül-
ményeket, és az egészséges 
élelmiszerhez való hozzájutás 
lehetőségét biztosítsuk, és 
ezzel párhuzamosan a kister-
melőknek olyan területet biz-
tosítsunk, ahol értékesíthetik 
a megtermelt zöldséget-gyü-
mölcsöt, egyéb élelmiszereket. 
A  XXI. század megköveteli, 

hogy az épülő új vásárcsarnok 
mellett olyan, lifttel ellátott 
több szintes parkolóház épül-
jön, amelyet kényelmesen tud-
nak majd kihasználni a piacra 
érkezők. Emellett jelentős 
fejlesztés a Smart City prog-
ram, a sportcsarnok felújítás, 
a versenyuszoda építése, vagy 
a Csaba Park, amelynek a vég-
leges befejezését követően ket-
tős funkciója lehet. Egyrészt 
az itt élők, a békéscsabaiak 
rekreációs célokra, pihenésre, 
kikapcsolódásra használhat-
ják, másrészt egy gaszt ro tu-
riz mus ra épülő koncepció ki-
alakításával és elindításával 
jelentős turisztikai célponttá 
válhat.

Gazdasági alpolgármester-
ként, a Fidesz-frakció vezető-
jeként azt látom, a választók 
akaratából a képviselő-testü-
let összetétele átrendeződött, 
új helyzet alakult ki. Ahhoz, 
hogy továbbra is a fejlődő pá-
lyán maradjon Békéscsaba 
és még élhetőbb település le-
gyen, a polgármester úr által 
vezetett frakcióval együtt kell 
meghoznunk a döntéseket. Az 
együttműködés már az első 
közgyűlésen is tapasztalható 
volt, amelyen közösen hoz-
tunk meg a képviselő-testület 
működését biztosító döntése-
ket. Bízom benne, hogy a kö-
zös gondolkodás és Herczeg 
Tamás országgyűlési képvi-
selő eddig is tapasztalt, várost 
támogató, városért lobbyzó 
segítsége újabb sikeres gazda-
sági évet eredményez Békés-
csaba életében.

Szarvas Péter, Békéscsaba 
Megyei Jogú Város polgár-
mestere

Hanó Miklós, Békéscsaba 
Megyei Jogú Város gaz-
dasági ügyekért felelős 
alpolgár mestere
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Települési polgármesterek évértékelése
A sikerek közös sikereink!
A  TELEKGERENDÁSON ÉLŐK 
közös hite, lelkesedése, 
szorgalma, kitartása és az 
összefogás képessége tet-
te a településünket azzá, 
amilyennek most látjuk. Jól 
gazdálkodó, gondozott, iga-
zi otthont nyújtó település 
a miénk, olyan környezet, 
amelyben jó élni és dolgozni, 
amelyben jól vállalkozni, új 
holnapot építeni, valósággá 
váló terveket szőni. Az esz-
tendő zárásaként, az év ösz-
szegzéseként mindenképpen 
értékelnem kell az elmúlt öt 
esztendőt is, hiszen az októ-
beri választásokkal lezárult 
egy önkormányzati ciklus és 
egy új vette kezdetét.

Polgármesterként, te lek-
ge  ren dá si lakosként büsz-
ke vagyok a sikeres elmúlt 
öt évre. Ebben az időszak-
ban újultak meg az önkor-
mányzati intézmények: a 
Művelődési Ház, az Egész-
ségház, az orvosi rendelő, a 
Hétszínvirág Óvoda és Böl-
csőde és az Általános Iskola 
Ady Endre utcai főépülete. 
A  „kisiskolából” Ifjúsági 
Centrum és Közösségi Tér 
lett, és a sportolási lehető-
ségeket bővítettük a műfü-
ves focipálya megépítésével. 
Ki alakítottuk a piacteret, 
megszépült az emlékpark 
és a temető, folyamatos a 

közvilágítás korszerűsítése, 
valamint a belterületi utak 
felújítása. Az idén lezárult 
önkormányzati ciklusban 
közel 800 millió forint visz-
sza nem térítendő támoga-
tás érkezett a településre, 
amelynek az ésszerű és ha-
tékony felhasználása szem-
betűnő változásokat hozott.

Az idei év legnagyobb 
beruházása a 145 millió fo-
rintos pályázati költségből 
megépült „záportározó”. Ez-
zel – a korábban korszerű-
sített belvízelvezető árok-
rendszerrel – megoldottuk 
a belterület belvíz- és ta-
lajvíz védelmét. A  Magyar 
Falu Programban három 
millió forintot nyertünk 
orvosi rendelő felújításra, 
négy és fél millió forintot 

pedig járdafelújításra. To-
vábbi tizenkét millió fo-
rintból építünk új járdákat 
a Belügyminisztérium tá-
mogatásának köszönhető-
en. A  közösségi tér kialakí-
tására EFOP-os pályázati 
forrásból két és fél millió 
forint jutott. A  következő 
évben elkezdjük a Művelő-
dési Ház és az Egészségház 
energetikai korszerűsítését, 
amelyre mintegy 35 millió 
forintos nyertes pályázattal 
rendelkezünk.

Az elmúlt évek fejleszté-
seinek, a település megúju-
lási képességének is köszön-
hető, hogy Telekgerendás az 
utóbbi időben olyan élhető 
községgé vált, ahonnan a fi-
atalok nem költöznek el, és 
egyre több fiatal pár és kis-
gyermekes család választja 
lakóhelyének.

A  sikerek közös sikere-
ink! Az itt élőké, a képvise-
lő-testület tagjai, az önkor-
mányzat dolgozói, a civil 
szervezeteké, a helyi vál-
lalkozásoké. Köszönöm az 
összefogását mindazoknak, 
akik eddig tettek, s ezután 
is tenni akarnak Telekge-
rendásért, az itt élő embe-
rekért.

Békés, áldott karácsonyt, 
sikerekben gazdag, boldog 
új esztendőt kívánok!

Vonzóbb településsé válunk
LASSAN VÉGÉRE ÉRÜNK a 
2019-es esztendőnek. Pol-
gármesterként visszate-
kintve örömmel töltenek el 
azok az eredmények, ame-
lyek a munkánkat kísérik. 
Megnyugtató érzés, hogy 
most olyan képviselőnk van 
a választókerületben, aki 
rajta tartja a tekintetét a 
településein. Úgy szervezi a 
Magyar Falu Program lehe-
tőségeit, hogy azok segítsék 
minél inkább élhetővé, von-
zóvá válni a falvak lakóinak 
életét. Településünk leg-
újabb sikere – többek között 
–, hogy aszfaltozni tudtunk 
minden olyan belterületi 

utunkat, amelyek még csak 
útalappal rendelkeztek. Na-
gyon, nagyon hálásak ezért 

a lakóink, no meg jómagam 
is. 

Herczeg Tamás kép-
viselő úr nevéhez fűző-
dik az az eredmény is, 
hogy a szabadkígyósi 
Wenckheim-kastély fel-
újításához kapott 2 mil-
liárdos támogatást 3,15 
milliárd forintra sikerült 
feltornázni. S ha még az 
épület kiszolgáló szárnyát 
is sikerül határidőben re-
noválni, akkor lehetünk 
igazán elégedettek. 

Jó egészséget, áldott ün-
nepeket és eredményes 
2020-as esztendőt kívánok 
Mind annyiunknak!

Segítenek a pályázati források
A TELEPÜLÉSI RENDEZVÉNYEK 
Csabaszabadi Község Ön-
kormányzata, Csabaszabadi 
Szlovák Önkormányzata, 
Csabaszabadiért Egyesület 
és a Csabaszabadi Polgárőr 
Egyesület együttműködésé-
nek keretében kerültek meg-
valósításra 2019. évben is.

A  legsikeresebbek között 
tartjuk számon Csabaszabadi 
Egykori Iskoláinak Diákta-
lálkozóját, az Őszi Kulturális 
Napokat, illetve a TOP támo-
gatásból felújított többfunk-
ciós épület névadó ünnepsé-
gét, mely rendezvény keretei 
között a „Beliczey Ház” nevet 
adományozta a Csabaszabadi 
Települési Értéktár Bizott-
ság javaslatára  Csabaszabadi 

Község Önkormányzatának 
Képviselő-testülete az adott 
ingatlannak. A gasztronómia 
jegyében ismételten meg-
rendezésre került a már ha-

gyományossá vált Almanap, 
amelyre évről évre érkez-
nek vendégeink a szlovákai 
t e s t v é r t e l e p ü l é s ü n k r ő l , 
Hradiste-ről.

A  Magyar Falu Program 
keretében meghirdetett 
programelemek közül négy 
kategóriában is sikerrel pá-
lyáztunk Az „Orvosi eszköz” 
alcímen, valamint az „Esz-
közfejlesztés belterületi köz-
terület karbantartására”, 
továbbá „A  nemzeti és helyi 
identitástudat erősítése” alcí-
men, illetve a Falu- és tanya-
gondnoki szolgálat támogatá-
sára, új falubusz beszerzése 
céljából a Miniszterelnökség 
támogatásban részesítette 
Csabaszabadi Községet.

Ránkli Ferenc, Telekgeren-
dás Község polgármestere

Balogh József, Szabadkí-
gyós Község polgármestere

Szeverényi Attiláné, Csaba-
szabadi Község polgármestere

Érték a település sokszínűsége
KÉTEGYHÁZÁN ez évben is 
folytattuk a település inf-
rastrukturális fejlesztését 
(útépítés, szennyvízhálózat 
bővítése, járdaépítés, csa-
padékvíz elvezetés stb. A 21. 
században reális elvárás a 
településen élőktől, hogy 
hozzájussanak a szolgálta-
tásokhoz és a teljes infra-
strukturális ellátásokhoz. 
Ezeken a fejlesztéseken túl 
kiemelten fontosnak tar-
tom a településen élő kö-
zösségek támogatását is. 
A  nemzetiségek, civilszer-
vezetek, egyesületek, egy-
házak, nemcsak színesítik a 
község életét, hanem rend-
kívül fontos értéket is kép-

viselnek. Számos kulturális 
program került megrende-
zésre az ősz folyamán és az 
adventi időszakban is. A jö-
vőben tovább kell erősíteni 
a generációk támogatását 
köztük az idősek és fiatalok 
segítését.  A  gyermeket ne-
velő családok jelentős hang-
súlyt kapnak. Ugyanakkor a 
tanulni vágyó fiatalokat is 
támogatjuk. Legfőbb kül-
detésemnek tartom, hogy 
Kétegyháza a megye egyik 
legidősebb, legszínesebb 
kultúrával rendelkező, 
többféle nemzetiséget bé-
késen magába záró fejlődő 
és meghatározó település 
legyen a 21. században.

Továbbra is Kétegyházáért
A 2006-2019 KÖZÖTTI ÉVEKBEN 
tizenhárom évig Kétegyhá-
za Nagyközség polgármes-
tereként tevékenykedtem. 

Itt születtem és egész éle-
temben itt laktam Kétegy-
házán. Itt laknak a gyerme-
keim és az unokáim is. Nem 
közömbös számomra az, 
hogy milyen körülmények 
között élhetünk itt, és az 
sem, hogy milyen irányban 
fejlődik tovább Kétegyháza.

Egy újabb ciklusban már 
nem vállaltam a polgár-
mesteri teendők ellátását, 
nyugdíjas lettem.  Szeretnék 
azonban még részt venni a 
közéleti munkában, mert sze-
retem az embereket és szíve-
sen dolgozom a közösségért. 
Célom, hogy átadhassam a 
fiataloknak a tapasztalata-
imat és a kapcsolataimat a 
településünk továbbfejlődése 
érdekében. Önkormányza-
ti képviselőként folytatom 
ezt a munkát dr. Rákócziné 
Tripon Emese polgármes-
terrel együttműködve, akivel 
2006-tól együtt dolgozunk a 
képviselő testületben.  

Nagyon sok mindent meg-
valósítottunk az elmúlt 13 
évben, de látom, hogy mi-

lyen irányba kell tovább 
fejleszteni a települést. En-
nek érdekében segítem a 
pályázatok benyújtását és a 
megvalósítását és szociális 
munkásként a jó lakossági 
kapcsolatok fenntartására 
törekszem.

Az elmúlt 13 évben a 
mindenkori országgyűlési 
képviselőkkel való együtt-
működésnek köszönhetően 
nagyon sok sikeres pályáza-
tunk volt. Kétegyháza na-
gyon sokat fejlődött, átala-
kult és egy élhetőbb nyugodt 
településsé vált. 

Az elmúlt 5 éves válasz-
tási ciklusban 3 milliárd Ft 

nagyságrendű beruházás 
valósulhatott meg. Van-
nak megnyert pályázata-
ink – orvosi rendelő tető-
szerkezetének megújítása, 
védőnői szolgálat, ROHU 
kerékpárúr (Toldi, Gyulai 
és Dózsa és Márki S. utcák ), 
bölcsőde eszközbeszerzés 
és nyílászárók cseréje, Mű-
velődési Ház eszközbe-
szerzése, járdaépítés és a 
szennyvíz beruházás , ra-
vatalozó felújítása – melye-
ket meg kell valósítani. Új 
pályázatot nyújtottunk be 
a Déli sor útépítésére. Szük-
ségesnek tatom folytatni a 
járda és a szilárd burkolatú 
utak építését és azt, hogy 
használjunk ki minden le-
hetőséget újabb pályázatok 
benyújtásával.

Köszönöm az eddigi tá-
mogatást és a bizalmat a 
Kétegyházi lakosoknak. 
Köszönöm a jó együttműkö-
dést és  a segítő támogatást  
Herczeg Tamás  országgyű-
lési képviselő úrnak  aki-
vel nem régen dolgozunk 
együtt, de egy célravezető 
gyümölcsöző, a települé-
sünk érdekeit segítő mun-
kakapcsolat alakult ki.   

Dr. Rákócziné Tripon 
Emese, Kétegyháza nagy-
község polgármestere

Kalcsó Istvánné

A kétegyházi román általános iskola új tornatermének alapkőletétele
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Gerendás aranykorát éli
GERENDÁS KÖZSÉG életében 
„Aranykornak” minősíthe-
tő az elmúlt öt éves önkor-
mányzati ciklus, hiszen a 
kiegyezés óta nem fejlődött 
ilyen mértékben a telepü-
lés, soha nem érkezett ennyi 
fejlesztési forrás a községbe 
– kezdte évértékelőjét Len-
gyel Zsolt. A  ciklus során 
közel 250 millió forintos 
KEOP-os pályázati forrás-
ból külső szigetelést kapott 
a Művelődési Ház, az álta-
lános iskola, az egészségház 
és a polgármesteri hiva-
tal. Emellett mintegy 800 
millió forintból újult meg a 
Gerendásról Újkígyós irá-
nyába vezető 4431. számú 
közút.

A  2019-es esztendő fej-
lesztéseit összegezve Ge-
rendás polgármestere ki-
emelte a 400 millió forintból 
megépült, Csorvás-Geren-
dás közötti kerékpárutat. 
A  pályázat során a gesztor 
feladatokat Gerendás látta 
el, amelynek a történetében 
még nem volt ilyen nagy ösz-
szegű fejlesztés. A  TOP-so 
pályázatok sorában a bicikli 
út építés mellett, több ener-
getikai korszerűsítés sze-
repel. Az egészségház és az 
általános iskola ilyen típusú 
fejlesztése már befejeződött, 

míg a művelődési háznál és 
a polgármesteri hivatalnál 
a gépészeti korszerűsítés, a 
napelem rendszer és a moz-
gáskorlátozott wc kialakítá-
sa most is zajlik.

Új pályázati lehetőséget 
jelentett az idén elindult 
Magyar Falu Program, 
amelyre Gerendás Község 
Önkormányzata több terü-
leten is sikeresen pályázott 
– jelentette ki a polgármes-
ter. – Az orvosi rendel esz-
közfejlesztésére 2,2, kö-
zösségszervező programra 
2, járdafelújításra 3 millió 
forintot nyertünk. A  na-
pokban kaptam kézhez az 
értesítést további két si-
keres pályázatról. Ennek 

értelmében a ravatalozót 
15 millió forintból újíthat-
juk fel, illetve belterületi 
közterületek karbantar-
tásához szükséges erőgép 
vásárlására 12 millió fo-
rintot nyertünk. Ezek a 
nyertes pályázatok már a 
következő évi fejlesztések 
irányát is meghatározzák, 
és a beruházásokkal pár-
huzamosan cél a gerendási 
lakosság komfortérzetének 
javítása és a közbiztonságot 
növelése.

A  2019-es esztendő a fej-
lesztések mellett az elmúlt 
öt éves ciklus értékelésé-
ről is szólt. Az elmúlt idő-
szakban, mint bizonyára 
mindenhol, nálunk is akadt 
bosszúság, probléma, de 
úgy gondolom, ezeknek a 
gondoknak a jó kezelését, 
megoldását értékelték az-
zal az itt élők, hogy tovább-
ra is bizalmat szavaztak 
a település vezetésében. 
Ezúton is köszönöm a meg-
tisztelő bizalmat és a ma-
gam, valamint a képviselő 
testület nevében áldott, 
békés ünnepeket és sike-
rekben gazdag boldog új 
esztendőt kívánok – zárta 
gondolatait Lengyel Zsolt, 
Gerendás község polgár-
mestere.

Tisztelt Választópolgárok!
MEGRAGADVA A LEHETŐSÉGET, 
hogy Herceg Tamás Ország-
gyűlési Képviselő Úr újságjá-
ban mondhatom el gondolata-
imat, ezúton is megköszönöm 
azt a választói bizalmat, amit 
Újkígyós lakossága az ön-
kormányzati szavazáskor 
részemre, illetve a testület 
részére megszavazott. 

Az eltelt időszak sok-sok 
munkával telt, de ez bizo-
nyítja legjobban azt, hogy 
egy Önkormányzatnak min-
dent meg kell tenni a lakos-
ság közmegelégedésére. Pá-
lyázatainkat sem tehetjük 
félre, hiszen a sokféle határ-
idő szorít minket. Az imént 
említett pályázatok megva-
lósítása nagyban meghatá-
rozza a következő évünket. 
Én úgy érzem, hogy Herceg 

Tamás országgyűlési lépvi-
selő úr, valamint azoknak a 
jó érzésű embereknek, akik 
több szálon is kötődnek te-
lepülésünkhöz, segíteni 
fogják életünket. 

A  távolabbi céljaink kö-
zött szerepel a város még 
vonzóbbá tétele és itt az 
eddigi szép környezet még 
szebbé tételére gondolok. 
A  teljesség igénye nélkül 
egy pár gondolatot, mint 
elérendő célt sorolnék fel: 
közvilágítás korszerűsítése, 
csatornázottság teljeskörű 
megvalósítása, kerékpárút 
felújítása, járdaszakaszok 
cseréje, kábeltévé hálózat 
felújítása, illetve értékesíté-
se, ipari park üzemeltetésé-
nek hosszú távú átgondolá-
sa, valamint egy tanuszoda 
létrehozása.

A  2020-as évre kívánom 
minden kedves olvasónak, 
hogy adja meg az Isten ami-
re vágyik, elegendő jót, sze-
rető szíveket, emberi szót!

Köszönet az elmúlt 13 évért
2019 SZÁMOMRA a számadás 
esztendejévé vált, egy kor-
szak lezárult az életemben. 

Megtiszteltetésnek ve-
szem, hogy 2006-tól pol-
gármesterként szolgálhat-
tam az itt élő embereket. 
Ennek a bizalomnak meg-
felelően nagy odaadással 
végeztem munkámat. So-
kaknak tartozom köszö-
nettel: a nyugodt családi 
hátteret biztosító felesége-
men kívül segítőim voltak 
barátaim, munkatársaim, 
sok jóakaratú ember Újkí-
gyóson, de azon kívül is.

Hálát adok a Jóistennek 
az elmúlt 13 év minden 
megtapasztalásáért, örö-
méért, nehézségéért. Az 
összefogás, a sok munka 
olykor ugyan kudarcokat 
is tartalmazott, de még 
több eredményt. A  telepü-
lés sokat fejlődött, méltóvá 
vált elődeink jóvoltából is a 
városi cím elnyerésére. In-

tézményeink megújultak, a 
város infrastruktúrája sok 
hasonló település számára 
irigylésre méltó. Minden 
lehetőséget megragadtunk 
arra, hogy a város vagyo-
nát gyarapítsuk. Helyi 
értékeink felkutatását és 
megőrzését szorgalmaz-
tuk, fontosnak tartottuk a 
helyi közösségek széleskö-
rű együttműködését. A kö-

zösségi művelődés fejlődé-
sét nagy sikerként éltem 
meg, értéket teremtettünk. 
Valami elindult Újkígyó-
son.

Az eredmények nem ma-
guktól jöttek. Az elmúlt 
esztendők megerősítettek 
abban, hogy minden egyes 
forintért, ami a város javát 
szolgálhatja, meg kell küz-
deni.

Az új városvezetésnek 
hasonló jó célokat, nemes 
küzdelmet és eredményes 
munkát kívánok.

Köszönetemként álljon 
itt most egyik kedvenc 
írómtól, Wass Alberttől 
egy gondolat: „Minden ta-
lajban megterem valami-
féle virág. Minden napnak 
van valamilyen öröme. 
Neveld rá a szemedet, hogy 
meglássa azt.”

Köszönöm, Újkígyós, a 
13 évet!

A közösség a legfontosabb 
NEMCSAK AZ ESZTENDŐ, de az 
egész önkormányzati ciklus 
nagyon sikeres volt Kétsop-
rony életében – derül ki Völ-
gyi Sándornak évértékelő 
gondolataiból. A  települést 
23 éve iránytó polgármester 
a jelentősebb fejlesztések 
mellett az aktív civil szerve-
zetekre, a sikeres, a telepü-
lés lakosságát megmozgató 
rendezvényre is kitért ösz-
szefoglalójában.

– Elsőként azzal kezdem, 
hogy nagyon korrekt, tisz-
tességes emberi kapcsolat 
alakult ki a településen élők, 
a települést vezetők és Her-
czeg Tamás országgyűlési 
képviselő úr között. Ennek 
is köszönhetően, közösen 
dolgozva megvalósíthattuk 
a terveinket, így nagyon jól 
alakult számunka a lassan 
véget érő esztendő – jelen-
tette ki Völgyi Sándor, majd 
így folytatta: – Sikeres pá-
lyázatokat adtunk be a Ma-
gyar Falu Programban óvo-
dai eszköz beszerzésre és 
orvosi eszköz beszerzésre. 
Ezeknek a nyertes projek-
teknek köszönhetően olyan 
fejlesztéseket valósítunk 
meg, amelyek a kétsopronyi 
lakosok életvitelét, kom-
fortérzetét javítják.  A Terü-
let- és Településfejlesztési 
Operatív Program pályázati 
forrásából jelenleg is épül 
a piactér, amely előre lát-
hatólag jövő év májusában 
befejeződik. Objektív okok 
miatt húzódik az energeti-
kai fejlesztés, ahol a beadott 
pályázathoz képest szük-

ségesek voltak bizonyos 
módosítások. Ezek jóváha-
gyását várjuk az irányító 
hatóságtól. Ahogy ez meg-
történik, 2020 első felében 
az energetikai beruházás 
is megvalósul, amely va-
lamennyi önkormányzati 
intézmény gépészeti fel-
újítását, illetve napelemek 
elhelyezését foglalja magá-
ban. Ennek köszönhetően 
nagyon minimális lesz az az 
összeg, amelyet a villamos-
energia felhasználásért fi-
zetnünk kell, és bízom ben-
ne, hogy a fűtésszámlánk 
is jelentősen kevesebb lesz. 
Két évvel ezelőtt sikeres pá-
lyázatot adtunk be az MVH-
hoz, s ennek keretében idén 
megvásároltunk a külterü-
leti utak karbantartásához 
egy MTZ traktor, illetve egy 
ágdarálót. Ez utóbbi vég-
terméke mulcsozásra, azaz 
talajtakarásra, de akár ön-
kormányzat fűtésére is fel-
használható. 

A  közösségi rendezvé-
nyek közül kiemelkedik 
az augusztus huszadikai 
falunap, amelyet a templo-
munk névadójához, Szent 
Istvánhoz kötődően min-
den évben megrendezünk, s 
amelynek része a hagyomá-
nyos folklór fesztivál. A  fa-
lunapot az önkormányzat 
szervezi, de az igen aktív 
kétsopronyi szervezetek – 
a Horenka hagyományőrző 
népdalegyüttes, a Szlovák 
Önkormányzat, a Nagycsa-
ládosok Egyesülete – is ren-
deznek olyan eseményeket, 
amelyek az egész települést 
érintik, megmozgatják.

Ez az esztendő egy vá-
lasztási ciklus lezárását is 
jelentette, amely nagyon 
sikeres volt, de úgy gon-
dolom, a sikeres működés 
2010-től indult el. Az azóta 
eltelt kilenc évben nagyon 
sok pályázatot nyertünk, 
stabillá vált a gazdálkodá-
sunk és egy eredményesen 
dolgozni tudó képviselő-
testület alakult ki. Vannak 
olyan tagjai a testületnek, 
akik több mint tíz éve kép-
viselők, s akikkel nagyon 
jól tudunk együtt dolgozni, 
mert számukra is az itt élő 
közösség a legfontosabb, 
és a munkában nincsenek 
személyes érdekeik. Azt 
gondolom, ez a szemlélet 
meghatározza a következő 
öt évre is az önkormányzat 
működését, ami nagyon-
nagyon fontos a Kétsop-
ronyban élő közösség szá-
mára.

Települési polgármesterek évértékelése

Lengyel Zsolt, Gerendás 
község polgármestere

Botyánszki Pál, Újkígyós 
Város polgármestere

Völgyi Sándor, Kétsoprony 
község polgármestere

Szebellédi Zoltán

2019-ben Újkígyós adott otthon a hagyományos Békés Megyei Polgárőr Napnak
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– A Budapesttel való ösz-
szeköttetés Önnek is fontos, 
hiszen hetente szólítja a 
kötelesség a Parlamentbe. 
A kezdeti időszakhoz képest 
idén mennyiben változott az 
országgyűlési munkája?

– Az előző esztendő in-
kább a tanulásé volt és a 
hely ke re sé sé, a pozíció meg-
találásáé, a mostani már 
több és konkrét, kézzel fog-
hatóbb munkával és kisebb-
nagyobb eredményekkel is 
járt. Ezek például Békéscsa-
bát illetően a Modern Váro-
sok Program városvezetés-
sel közös menedzselésében 
mutatkoznak meg. Csabán 
ahhoz, hogy a befektetők-
nek vonzó terep legyünk, és 
hogy eredményesen tudjunk 
a kormányzattal tárgyalni, 
elengedhetetlenül fontos a 
Közgyűlés, a polgármester 
és az országgyűlési képvi-
selő kiegyensúlyozott mun-
kakapcsolata. Az ötezer fő 
alatti kistelepüléseken szé-
pen beindult a Magyar Falu 
Program. Egyébként képvi-
selőtársaimmal dolgozunk 
azon, hogy országos szinten 
egy kisvárosi program is el-
induljon. A kormányzatnak, 
az országgyűlésnek az öt-
száz fő alatti kistelepülések-
től a kétmilliós nagyvárosig 
minden településen dolga, 
felelőssége van. Nekem pe-
dig a választókerületben a 
megyeszékhely és a további 
kilenc település – tehát Bé-
késcsabától Csabaszabadi-
ig, különböző lélekszámú és 
típusú település – tartozik 
a felelősségi körömhöz. Az 
ezekkel kapcsolatos munka 
tölti ki az időmnek egy je-
lentős részét. Az országgyű-
lési feladatok másik eleme-
ként a törvényalkotás terén 
is egy picit erőteljesebb, in-
tenzívebb munkát tudok ki-
fejteni. Részben teszem ezt 
úgy, hogy néhány konkrét 
törvénymódosítással kap-
csolatos javaslattal, néhány 
értelmezési kérdéssel kép-
viselem vezérszónokként 
annak a szövetségnek a gon-
dolatait, értékrendjét, ügy-
gyel kapcsolatos állásfogla-
lását, amelynek magam is 
tagja vagyok. Harmadrészt 
pedig a törvényalkotási bi-
zottság munkájának az egy-
egy előterjesztéssel, tör-

vényjavaslattal kapcsolatos 
összesítő véleményét tudom 
az országgyűlésben megje-
leníteni.

– A parlamenti felszóla-
lásainak típusai a tavalyi 
évhez képest változtak, 
ebben az esztendőben je-
lentősen több volt a vezér-
szónoki szerepvállalás, ami 
nem a bizottsági, hanem a 
frakció állásfoglalásának 
az ismertetését jelenti. Mi 
ennek az oka?

– Az országgyűlési mun-
ka többféle aktivitást kí-
ván meg. Nyilván más egy 
bizottsági javaslatnak a 
tolmácsolása, és más, egy 
erőteljesebb felkészülést 
kívánó munka például az, 
hogy részt veszek a Fi-
desz-KDNP népesedés- és 
családügyi kabinetjének 
a tevékenységében, vagy 
vezérszónoki szerepet vál-
lalok, vagy a kormányzat 
politikusaival egyeztetek 
egy-egy ágazat vagy Békés 
megye dolgairól. De mint 
ahogy mondtam, az előző év 
a tanulás időszaka, a mosta-
ni talán az intenzívebb, el-
mélyültebb munka idősza-
kának is felfogható.

– Az elmélyültebb, intenzí-
vebb munka milyen pluszt 
hozhat a választókerület-
ben élőknek? Jelent-e ez 
nagyobb lobbierőt, erősödő 
kapcsolatrendszert?

– A  bővülő kapcsolat-
rendszer segít a választó-
kerületemben élők érde-
keinek érvényesítésében. 
A  választókerület ügyes-
bajos dolgaival, fejleszté-
seivel kapcsolatban fontos 
és célszerű, ha az Agrár-
minisztériumtól és  az 
ITM-től kezdve a szociális, 
kulturális, egészségügyi 
ágazat irányítóin keresztül 
a Miniszterelnöki Hivatal 
vezetőiig a képviselőnek 
vannak élő kapcsolatai, 
mert így közvetlenebb hi-
dat tud teremteni a helybéli 
emberek és a döntéshozók, 
a kormányzatban felelőssé-
get vállalók között. Egy kép-
viselőnek, ahogyan dolga a 
kormányhivatallal, önkor-
mányzatokkal, helyi intéz-
ményekkel, civil szereplők-
kel és a lakossággal való 
kapcsolattartás, ugyanúgy 
felelőssége egy, a kormány-
zat felé kialakuló kapcso-
latrendszer megteremtése 
és működtetése.

 
Ingyenes, időszaki információs kiadvány. Kiadja: Közösség a Fejlődésért Egyesület (5600 Bé
késcsaba, Bartók Béla út 7., fszt. 2. Adószám: 19087790104.) Kiadásért felel: az egyesület 
elnöke. Készült: A/3 méret, 8 oldal terjedelemben, 37 000 példányban. Nyomdai munka: 
DélkeletPress Kft. (5600 Békéscsaba, Kétegyházi út 18.).

Kondoros, ahol jó élni
AZ IDEI ÉVBEN is minden te-
kintetben pozitív évet zár-
tunk – kezdte évértékelést 
Ribárszki Péter, Kondoros 
város polgármestere. Kon-
dorosról bátran elmond-
hatjuk, hogy egy szépen 
fejlődő, élhető kisváros, 
ahol jó élni, ahol mindenki 
otthon érzi magát. Mind-
annyiunk büszkeségére 
kézzelfogható jelei vannak 
a fejlődésnek épp úgy, mint 
a hagyományaink őrzésé-
nek, ápolásának egyaránt. 
Elért eredményeink fényé-
ben kijelenthető, hogy sike-
rült településünk fejlődést 
felfelé ívelő pályán tarta-
nunk. 2019. évben is jó pár 
elbírált, nyertes pályázattal 
büszkélkedhetünk, melyek 
egy része már megvalósult 
és átadásra került, másik 
része pedig megítélt támo-
gatással rendelkezik, de a 

közeljövőben ölt testet. De 
talán mindenél fontosabb 
az, hogy a 2015-ben meg-
kezdett lakossági, önkor-
mányzati összefogással 
megvalósuló útépítést si-
került tovább folytatnunk. 

Valamennyiünk legnagyobb 
örömére tehát elmondható, 
hogy Kondoros fejlődése, 
fejlesztése szempontjából 
sikerült egy rendkívül pro-
duktív időszakot zárnunk. 
Mindezt úgy tettük, hogy 
közben nagy figyelmet for-
dítottunk a biztonságos 
működésre és takarékos 
gazdálkodására. Az ön-
kormányzatnak, valamint 
intézményeinek és két gaz-
dasági társaságának mű-
ködése, még az igen nagy 
összegű önkormányzati 
önerő vállalás mellett is, 
mindvégig stabil és kiszá-
mítható volt. Ez teremtette 
meg a lehetőséget arra, hogy 
városunk fejlődése töretlen 
legyen. Áldott, békés, szere-
tetteljes Karácsonyi Ünne-
peket és boldogságban, sike-
rekben gazdag új esztendőt 
kívánok!

A megvalósítás éveit éljük
A  TERVEZÉS ÉS ELŐKÉSZÜ-
LETEK éveként jellemeztem 
korábban 2017-et, a 2018 
és 2019 évek pedig e tervek 
megvalósulását hozták. 
A  fejlesztések megvalósu-
lásában vállalt közreműkö-
désért pedig köszönetünket 
fejezzük ki Herczeg Tamás 
országgyűlési képviselő úr-
nak és munkatársainak.

A  Terület- és Telepü-
lésfejlesztési Operatív 
Program (TOP) keretében 
igazán komoly összegeket 
fordíthattunk fejlesztésre, 
ezek felsorolása is öröm, 
pláne látni a megvalósult 
beruházásokat, élvezni 
azok hasznát. A  teljesség 
igénye nélkül:

Közintézmények energe-
tikai korszerűsítése meg-
újuló energia bevonásával 
(TOP-3.2.1-15 kiírás) pro-
jektünk 155,4 millió forin-
tos támogatási összegéből 
a város két óvodája és a vá-
rosháza is profitált: utóla-
gos hőszigetelés, nyílászáró 
csere, új fűtési rendszer - új 
korszerű kazánok, napele-
mek, korszerű világítótes-
tek, felújított és akadály-
mentes mosdók. (Projekt 
lezárása folyamatban.)

Védőnői szolgálat inf-
rastrukturális fejlesztése 
a Csorvási Egészségügyi 
Centrum bővítésével (TOP-
4.1.1-15 kiírás) projektünk 
54,8 millió forintos támoga-
tási összegéből a város vé-
dőnői végre egy teljesen új, 
tágas és világos, tetőteres 
épületet kaptak az Egész-
ségügyi Centrum bővítésé-

vel, valamint új, korszerű, 
munkájukat segítő eszkö-
zök beszerzése is megtör-
tént. (Projekt lezárása fo-
lyamatban.)

Csorvás Város Önkor-
mányzatának Egyesített 
Szociális Intézménye épü-
letének energetikai felújí-
tása (TOP-3.2.1-16 kiírás) 
projekt során 124,3 millió 
forint támogatással utó-
lagos hőszigetelést, meg-
újult tetőt napelemekkel, 
korszerű új kazán és fűtési 
rendszert tudtunk időseink 
számára megvalósítani. 
(Projekt lezárása folyamat-
ban.)

Az óvodák belső felújítása 
és eszközbeszerzése (TOP-
1.4.1-16 kiírás) projektünk 
29,8 m forintos támogatási 
összegéből megújulhatott a 
két óvodánk vizesblokkja és 
tálaló-melegítő konyhája, új 
bútorok és fejlesztő bel- és 
kültéri játékok kerültek be-

szerzésre a régi elavultak 
helyett. (Projekt lezárása 
folyamatban.)

A  Gerendás-Csorvás 
közti kerékpárút egy na-
gyon fontos mérföldkő volt 
mindkét érintett település 
életében (TOP-3.1.1-15 ki-
írás), ahol Gerendás part-
nereként a 400 milliós tá-
mogatási összegből 110,7 
millió forintból valósulha-
tott meg a csorvási szakasz 
mindkét település lakos-
ságának – és az erre kirán-
dulók - nagy örömére és 
biztonságos közlekedésére 
szolgál. (Projekt lezárása 
folyamatban.)

Ezeken kívül fontos még 
megemlítenem az EFOP-
1.5.2-16 kiírású projektet: 
Gerendás gesztorsága alatt 
zajlik egy 5 tagú konzorci-
umként, ami a humán szol-
gáltatások fejlesztését cé-
lozza a térségben (a projekt 
teljes költségvetése mint-
egy 250 millió forint), a pro-
jekt 2020-ban zárul.

De szerencsére több 
olyan projekt zajlik illetve 
zajlott 2019-ben, amelyek 
a településünk fejlődését 
szolgálják, uniós és hazai 
forrásokból egyaránt: bel-
területi útépítés, kültéri 
sportpark, traktorbeszer-
zés, korszerű elektroni-
kai és számítástechnikai 
eszközök beszerzése, helyi 
identitás és kohézió erősí-
tése – örömünkre hosszú a 
felsorolás. Azonban mindig 
van mit fejleszteni és javí-
tani, ez a cél a továbbiak-
ban is.

Ribárszki Péter, Kondoros 
város polgármestere

Nógrádi György biztonságpolitikai szakértő, egyetemi tanár nagy sikerű előadást tartott 
a Biztonságos Európa?! című békéscsabai rendezvénysorozat keretében tavasszal

Pántya Józseffel, a NIF Zrt. útfejlesztési igazgatójával, az 
M44 békéscsabai végcsomópontjának építésén

Az MKIK Magyar-Román tagozatának 20 éves jubileu-
mi ünnepségén Hrabovszki Jánossal és Semjén Zsolt 
miniszterelnök-helyetesse

Baráth Lajos, Csorvás város 
polgármestere

Települési polgármesterek 
évértékelése

Interjú Herczeg Tamás országgyűlési képviselővel

Az építkezés folytatódik
FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL
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Magyar Falu Program – jövőre 
még több pénzre számíthatunk

Az 5000 főnél kevesebb lélekszámú települések 
népességmegtartó erejének fenntartását, erősítését 
tűzte ki célul a magyar kormány akkor, amikor száz 
százalékban hazai finanszírozásban elindította a Ma-
gyar Falu Programot. A három pillérből álló projekt-
re összesen 150 milliárdot szántak ebben az évben, 
amely forrás a tervek szerint 2020-ban bővülni fog.

Az idei kiírás három pillére 
egyrészt tartalmazta a falusi 
CSOK-ot, másrészt a három, 
négy vagy öt számjeggyel el-
látott mellékutak felújítását, 
valamint a kistelepülések 
helyi életminőséget javító, 
helyi szolgáltatásokat fej-
lesztő programelemeit. Ez 
utóbbi során tizenöt kategó-
riában hirdetett meg a kor-
mány pályázati lehetősége-
ket. Az alprogramok között 
az alábbiak szerepeltek:
• szolgálati lakás
• önkormányzati tulajdo-

nú utak felújítása

• kistelepülések járda 
építésének, felújításának 
anyagtámogatása

• polgármesteri hivatal 
felújítása

• falu- és tanyagondnoki 
szolgálat támogatása

• eszközfejlesztés belterü-
leti közterületek karban-
tartására

• óvoda udvar
• temető fejlesztése
• egyházi közösség tulaj-

donában lévő temetők 
fejlesztése

• a nemzeti és helyi identi-
tástudat erősítése

• óvodafejlesztés
• helyi egyházi közösségi 

terek fejlesztése
• orvosi eszközbeszerzés
• orvosi rendelő
• orvosi szolgálati lakás

Gyopáros Alpár a Modern 
Települések Fejlesztéséért 
felelős kormánybiztos, a 
Magyar Falu Program idei 
pályázati eredményeiről 
elmondta, hogy előminősí-
téseket követően 2800 tele-
pülési önkormányzat nyújt-
hatott be támogatási igényt. 
A  tizenöt alprogramra ösz-
szesen mintegy 11  000 pá-
lyázat érkezett, amelyek-
ből több, mint 4500 nyert. 
A  döntésnek köszönhetően 
60 milliárd forint plusz for-
rás jutott a kistelepülések-
hez helyi életminőséget ja-
vító, helyi szolgáltatásokat 
fejlesztő beruházásokra.

A  Békés megyei 1. szá-
mú választókerületből hét 
település, Csabaszabadi, 
Csorvás, Gerendás, Két-
egyháza, Kétsoprony, Sza-
badkígyós és Telekgeren-
dás pályázhatott Magyar 
Falu Program elemeire. 
A  települések mindegyike 
nyert valamilyen pályáza-
ton, így összesen – az ed-
digi döntések értelmében 
228,7 millió többlet forrás-
hoz jutottak ezek az önkor-
mányzatok. Ugyanakkor 
egyes alprogramok eseté-
ben még nem fejeződött be 
az elbírálási folyamat, így 
remélhetőleg a 2019-ben 
beadott sikeres pályázatok 
darabszáma és összértéke 
is emelkedni fog.

A  Békés megyei 1. számú 
választókerületben nyertes 
pályázatok listája az aláb-
biak szerint alakul (a tele-

pülés neve után az elnyert 
összeg, majd az alprogram 
neve szerepel).
• CSABASZABADI: 1 999 980, 

orvosi eszközbeszerzés, 
6 000 000, eszközfejlesz-
tés belterületi közterü-
letek karbantartására, 
3 900 000 nemzeti és 
helyi identitás tudat 
erősítése, 13 702 399, 
falu- és tanyagondnoki 
szolgálat támogatása

• CSORVÁS: 17 400 000, 
helyi egyházi közösségi 
terek fejlesztése

• GERENDÁS: 1 999 900, 
orvosi eszközbeszerzés, 
2 800 000, nemzeti és 
helyi identitás tudat 
erősítése, 3 000 000, bel-
területi járda, 15 000 000 
önkormányzati temetők, 
12 000 000 eszközfej-
lesztés belterületi közte-
rületek karbantartására

• KÉTEGYHÁZA: 25 686 875, 
orvosi rendelő építés, 
1 970 000 nemzeti és helyi 
identitás tudat erősítése, 
22 800 000 egyházi közös-
ségi terek

• KÉTSOPRONY: 1 933 145 
orvosi eszközbeszerzés, 
15 000 000 eszközfejlesz-
tés belterületi közterü-
letek karbantartására, 
3 000 000 belterületi járda, 
15 000 000 belterületi út

• SZABADKÍGYÓS: 2 508 493, 
orvosi eszközbeszerzés, 
18 100 000 nemzeti és 
helyi identitás tudat 
erősítése, 14 900 000 helyi 
egyházi közösségi terek 
fejlesztése, 4 500 000 bel-
területi járda, 30 000 000 
belterületi út

• TELEKGERENDÁS: 
2 999 999, orvosi rendelő 
felújítása, 4 500 000 belte-
rületi járda.

Térségi vásártérré alakul a piac, amely fő rendeltetése mellett turisztikai látványossággá is válhat

Új vásárcsarnok és parkolóház épül
A békéscsabai piac a 
megyeszékhelyen és a 
környező településeken 
élők számára nem pusz-
tán vásárlási lehetőség. 
Sokaknak találkozási 
pont, a baráti beszélge-
tések, információcsere 
színtere. Piaci napokon 
több ezren fordul-
nak meg az elárusító 
standok, pultok között. 
A több hektáros terület 
korszerűsítése már 
2018-ban elkezdődött, 
de idén elkészült a külső 
elárusító pultok fejlesz-
tése és a Modern Város-
ok Program keretében 
újabb vásárcsarnok és 
a területhez tartozó 
parkolóház épül.

Ez év szeptemberének elején 
vehették birtokukba az áru-
sok és a vásárlók a megújult 
vásárcsarnokot és a mellette 
található, fedetté vált kültéri 
standokat. A  740 millió fo-
rintból megvalósult fejlesztés 
során a csarnok energetikai 
és gépészeti korszerűsítése 
történt meg, hőszigetelést 
kapott a homlokzat, a hom-
lokzati nyílászárókat pedig 
hőszigetelt üvegezéssel lát-
ták el. Akadálymentesek let-
tek a bejáratok és akadály-
mentesített mosdóblokk is 
készült. A  csarnok melletti, 
kültéri fedett paictér kibő-
vült, így tágasabb, tisztább, 
kulturáltabb környezet várja 
vásárlókat.

A  békéscsabai piac térsé-
gi vásártérré fejlesztésének 
következő lépése a Modern 
Városok Program, mintegy 
4,8 milliárd forintos forrá-
sából valósul meg. A cél egy 

új, korszerű vásárcsarnok 
és fedett vásártér kialakí-
tása, amely megfelel a város 
kereskedelmi elvárásainak 
és lépést tart a változó vá-
sárlói igényekkel. Emellett 
illeszkedik a város arcula-
tába, őrzi annak hagyomá-

nyait, biztosítja a vásártér 
térségi jelentőségét és fő 
rendeltetése mellett turisz-
tikai látványosságként is 
működik. Az elvárásoknak 
megfelelően a várhatóan 
jövőre kezdődő beruhá-
zás négy elemet tartalmaz. 

Egyrészt egy fedett vásár-
csarnok, másrészt egy több 
szintes fedett-nyitott par-
koló épület építését, egy 
fedett-nyitott vásártér, va-
lamint egy zárt pavilonsor, 
úgynevezett „Gasztro utca” 
kialakítását.

A  leendő vásárcsarnok-
ban 18-30 darab üzlethelyi-
ség kap helyet, amelyek kö-
zül a külső a szélső üzletek 
külső terület felé történő 
árusításra is alkalmasak. 
A  térszervezés lehetővé te-
szi a vásárlók több irányú 

cirkulációját, nem alakul 
majd ki túlzsúfoltság. A  fe-
dett-nyitott területeken 
egyaránt lesznek fedett és 
nyitott pavilonok, amelyek 
szigetszerű bokrokat alkot-
nak. Itt lesz lehetőség asz-
talos árusításra, illetve itt 
kapnak helyet az installáció 
nélküli kijelölt árusítóhe-
lyek.

A jelenlegi, rossz műszaki 
állapotú pavilonsor helyén 
egy új, fedett-nyitott terek-
kel és a csarnoképület for-
mavilágához illeszkedő tor-
náccal ellátott új pavilonsor 
épül. A  kortárs építészeti 
megoldásokkal, modern 
fogyasztóterekkel tűzdelt 
épület úgynevezett „gasztro 
utcaként” működne, ahol 
étel és ital árusok kapnak 
majd helyet.

A parkolás már most is je-
lentős problémát okoz a piac 
mellett parkolóban, illetve 
a környező közterületeken. 
Ennek a helyzetnek a meg-
szüntetésére épül egy új 
parkolóház, amelynek a két 
szintjén 292 autó parkolá-
sára lesz lehetőség. A  XXI. 
század elvárásainak meg-
felelő komfortos közlekedés 
biztosításához két lépcső-
ház és egy nyolc személyes 
felvonó épül. A  parkolóház 
területén található majd 
akadálymentes, családok 
számára fenntartott parko-
lóhelyek, valamint elektro-
mos autók töltését is lehető-
vé tevő parkolók.

Új, fedett-nyitott terekkel és a csarnoképület formavilágához illeszkedő új, tornáccal ellátott pavilonsor épül

Az oszlopos, szellős terek sétára csábítanak majd Szeptember elejére elkészült a külső pavilonsor bővítése

Fő rendeltetése 
mellett turisztikai 
látványosságként 
is működik
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Hatvanezer fa Békéscsabán – a közösségi mozgalom tagjai szeretnék kialakítani a csabai őserdőt

Legyen még zöldebb a megyeszékhely!
A környezetet, és az itt 
élők szemléletét formá-
ló civil kezdeményezés 
indult ez év nyarán 
Békéscsabán. Az elmúlt 
időszak legnépszerűbb 
közösségi mozgalmá-
hoz öt hónap alatt több, 
mint 5100-an csatlakoz-
tak, és a tagok száma 
napról napra tovább 
nő. A 60000 fa Békés-
csabán csoport három 
koordinátorával, Ulbert 
Zoltánnal, dr. Duray Ba-
lázzsal és Poliák Pállal a 
célokról, az eddigi ered-
ményekről és a tervek-
ről beszélgettünk.

– Mi motivált a mozgalom 
elindításában, honnan 
jött az ötlet? – kérdeztem 
Ulbert Zoltánt, a 60 000 fa 
Békéscsabán civil közösség 
létrehozóját.

– Nyáron Bojár Iván And-
rás indított el egy civil kez-
deményezést tízmillió fa 
Magyarországon névvel. 
Innen jött az inspiráció, de 
ehhez a mozgalomhoz nem 
csatlakoztunk, mert arra 
a közösségre támaszkodva 
nem tudunk volna kellően 
szabadon és önállóan mű-
ködni. A  mi terveinkben 
nem csak faültetés szerepel; 
a 60  000 fa Békéscsabán 
közösségi mozgalom céljai 
hármas tagolásúak. Egy-
részt szeretnénk kialakíta-
ni a csabai őserdőt. Ez nem 
egyetlen, egybefüggő terü-
letet jelent, hanem nagyon 
sok olyan ökoszisztémát, 
amelyek a levegőből vissza-
nyerik a szenet. Ehhez már 

megtettük az első lépéseket, 
ugyanis a tagoknak köszön-
hetően összegyűjtöttünk há-
romszázezer makkot, ame-
lyekből tölgyfa csemetéket 
nevelünk. Négy és fél hektárt 
már beültettünk makkal, il-
letve fél hektárt nyárfával. 
A  makk készletünkből ezer 
darabbal a budapesti, római 
parti kocsányos tölgyes ül-
tetést is támogattuk. Dec-
ember elején, egyetlen nap 
alatt – a jó időnek és hetven 
tagunknak köszönhetően – 
négyszázötven facsemete 
került a földbe. Összesen te-
hát már öt hektárnyi terüle-
tet ültettünk be valamilyen 
formában, amelyből a leg-
nagyobb összefüggő ültet-

vény picit több, mint három 
hektáros. Szerencsére Ma-
gyarországon olyan szigorú 
erdővédelmi törvény van, 
ami megakadályozza, hogy 
ezeket a területeket bárki is 
felszámolja. Tehát az erdő-
telepítés egy visszafordítha-
tatlan folyamat, s ezáltal új, 
háborítatlan ökoszisztémá-
kat tudunk létrehozni.

A  második pillérje a 
programunknak – folytat-
ja Poliák Pál – a Békéscsa-
ba környéki földút hálózat 
rendbetétele ökológiailag. 
Hihetetlen hosszú ez a föld-
úthálózat, amely a tanya-
világot és a mezőgazdasági 
területeket köti össze. A ko-
rábbi széles utakat sok he-

lyen félig beszántották, el-
tűntek a cserjések, fasorok. 
Ezek a zöld területek azért 
voltak fontosak ökológiai 
szempontból, mert itt cso-
dálatos vadár és rovarvilág 
élt, de sokszor lakóhelyül 
szolgált őzeknek, nyulak-
nak is. Szeretnénk vissza-
adni az élővilágnak ezt az 
életteret cserjések és fák 
ültetésével, és azon dolgo-
zunk, hogy a földutak, dűlő-
utak mentén található cser-
jések, fasorok, ligetes részek 
minimum helyi jelentőségű 
természetvédelmi terüle-
tekké legyenek nyilvánítva.

A  külterületi földutak és 
a Békéscsaba belterületén 
található zöldövezeti részek 

együttesen egy network-öt, 
zöld ökofolyósó hálózatot 
tudnának képezni, ami a kö-
zösségi mozgalmunk célki-
tűzéseinek harmadik részét 
képezi – veszi át dr. Duray 
Balázs. – Békéscsaba na-
gyon jó helyzetben van, a vá-
ros területén hatvankétezer 
fa található, de reményeink 
szerint néhány éven belül 
ez a szám jelentősen nő. 
A  közösségünk által össze-
állított térképen meghatá-
roztuk azokat a területeket, 
ahova majd fák ültethetők. 
A  térkép alapján tisztáz-
zuk a tulajdonviszonyokat, 
egyeztetünk a város illeté-
kes szakembereivel és elin-
dulnak itt is az ültetések.

– Tervezetik-e a mozgalom 
kiszélesítését a környező 
településekre?

– Olyan tervünk egyelőre 
nincs, hogy más települése-
ken is elindítsuk a mozgal-
mat, de ez nem jelenti azt, 
hogy csak békéscsabaiak 
csatlakoztak, csatlakoz-
hatnak a közösséghez. Van 
olyan aktivistánk, aki a 
december eleji falültetésre 
Nagykamarásról érkezett. 
Hajnalban felkelt, felrakta a 
szerszámokat, biciklit a vo-
natra, Békéscsabán leszállt, 
kitekert az ültetés helyszí-
nére, majd este hazavona-
tozott, s másnap reggel jött 
vissza, hogy segítsen – me-
séli Ulbert Zoltán. – Tehát 
jönnek más településekről, 
és azt érezzük, nagyon erő-
södik a közösség és erősödik 
ezzel együtt a helyi identi-
tás is. Emellett a tagságban 
megvan a hajlandóság és 
akarat nem csak a faülte-
tésre, de a fenntartásra, 
gondozásra is. A  civil szer-
veződéseknek abban is van 
felelősségük, hogy azokon a 
területeken, amelyekre az 
állam nem tud kellő figyel-
met szentelni, vagy kapa-
citás hiány miatt nem tud 
feladatot végezni, akkor ott 
elinduljon egy aktivitás. 
A  60  000 fa Békéscsabán 
közösségi mozgalom is egy 
ilyen területen tevékeny-
kedik és úgy érezzük, az itt 
élőknek is fontosak a célja-
ink, mert egyre többen csat-
lakoznak hozzánk és egyre 
több helyről kapunk felaján-
lásokat. Az biztos, hogy elül-
tetésre váró fában a közeljö-
vőben nem lesz hiány. M. A.

70 elszánt ember. Az első nagy faültetési akcióban 450 csemete került a földbe. Azt mondják, aki fát ültet bízik a jövőben

A Tolnai utcában tíz facsemete talált otthonra az Unicorn projekt keretében Ember tetris a 300 000 makk tengerében

A helyi futball legendáit köszöntötték idén
KÉT OLYAN CSAPATOT is ün-
nepelt 2019-ben a Békéscsa-
bai Előre 1912 SE, amelyek 
teljesítménye a békéscsabai 
labdarúgás történetének 
arany oldalaira kívánkozik. 
A csapatok tagjait – köztük 
egykori válogatottakat, mai 
napig legendának számító já-
tékosokat – a város vezetése, 
a labdarúgást szerető közön-
ség is köszöntötte.

1974. június 17-én a Békés-
csabai Előre Spartacus SC 
NB II-es labdarúgó csapata 
sorsdöntő mérkőzésen lé-
pett pályára Szentendrén, a 
Kossuth KFS ellen. A mecs-
cset a lilák Vágási és Zsírós 
találatával 2-0-ra megnyer-
ték, s ezzel a másodosztályú 
bajnokság második helyén 
végezve kiharcolta az élvo-
nalba jutást. A negyvenöt 
évvel korábbi győzelemre és 
feljutásra emlékezve gyűltek 
össze az egykori csapat játé-
kosai és vezetői ez év június 
16-án, akiket Békéscsaba 
Megyei Jogú város vezetői és 
a Békéscsabai Előre 1912 SE 
vezetői köszöntöttek. A város 
futballtörténetében a máso-
dik élvonalba jutás (az első él-
vonalbeli békéscsabai csapat 

a Törekvés MTE volt, amely 
az OB I. Keleti-csoportjában 
1945. szeptember 22-én ját-
szotta az első mérkőzését, 
ám egy év tagság után kiesett 

az első osztályból) jelentős 
sportinfrastruktúra fejlesz-
tést eredményezett. A június 
közepi események után, alig 
két hónap alatt – jórészt az 

Állami Építőipari Vállalat-
nak köszönhetően –, augusz-
tus végére 20 000 férőhelyes-
re bővítették a Kórház utcai 
stadiont. Szükség is volt a 

fejlesztésre, mert az NB I-es 
bajnokság első hazai mérkő-
zésén, az MTK elleni 3–l-es 
győzelmet teltház előtt érte el 
a Békéscsabai Előre.

A feljutást követően húsz 
év telt el, és az Előre futball-
csapata újfent történelmet 
írt. Az 1993-94-es bajnokság 
során, a város történetében 
először ért el dobogós he-
lyezést a helyi focicsapat. A 
Pásztor József által vezetett 
együttes a legtöbb rúgott és 
a legkevesebb kapott góllal 
végzett, ám ez csak a bronz-
éremhez volt elegendő. Akik 
látták játszani azt a csa-
patot, a mai napig állítják, 
toronymagasan a legjobb 
együttes volt a bajnokság-
ban. Bár a szezon végén a já-
tékosok nyakába csak bronz-
érem jutott, a békéscsabai 
és Békés megyei drukkerek 
számára ezek a fiúk alkot-
ták az „aranycsapatot”. Azt 
az aranycsapatot, amelynek 
tagjai szinte teljes létszám-
ban megjelentek az idei NB 
II-es szezonnyitó mérkőzé-
sen, hogy együtt emlékezze-
nek a 25 évvel ezelőtti nagy 
győzelmekre. A játékosokat 
és az akkori csapatvezető-

ket, edzőket, Herczeg Tamás 
országgyűlési képviselő, 
Békéscsaba képviseletében 
Szarvas Péter polgármester, 
Kiss Tibor alpolgármester, 
Bíró Csaba sportbizottsági 
elnök, valamint a jelenlegi 
többségi tulajdonos, Barkász 
Sándor köszöntötte.

Az ajándékok átadása előtt 
Herczeg Tamás a Liver-
pool legendás edzőjét, Bill 
Shanklyt idézte: „Vannak, 
akik azt hiszik, a futball oly-
annyira fontos, hogy úgy-
szólván élet-halál kérdése. 
Mindig elszomorít, ha ilyen 
véleményt hallok. Biztosítha-
tok mindenkit: a futball sok-
kal, de sokkal fontosabb.”

Akik látták a Békéscsabai 
Előre FC 1993-94-es bajnoki 
bronzérmes csapatát játsza-
ni, de akik „csak” szeretnek 
focizni, vagy akik szurkolnak 
egy-egy csapatért, azok tud-
ják, hogy a Liverpool legendás 
menedzsere nem tréfált. Akik 
tagjai voltak a ’94-es bronz-
érmes csapatnak, azok tet-
tek érte, hogy megértsük Bill 
Shankly gondolatait, és tettek 
azért, hogy fontos legyen a 
békéscsabaiaknak és a Békés 
megyeieknek a foci.

Az 1973/74-es NB II-es labdarúgó-bajnokság ezüstérmes csapata és az őket köszöntők

Az 1994-ben, az NB I-ben harmadik helyezett csapat, középen a sikeredzővel, Pásztor Józseffel


